
HISTORISCH GENOOTSCHAP „ROTERODAMUM"

H
va« de

ET zou wellicht van zelfoverschatting getuigen, indien bij
het neerschrijven van het 13de jaarverslag als motto werd
aanvaard het woord uit Psalm 77: „Ik overdacht de

dagen van ouds, de jaren der eeuwen", want al heeft het Genoot-
schap in de bijna twaalf jaren, welke sinds de oprichting zijn ver-
lopen een eigen plaats in de Rotterdamse samenleving verworven
en zijn bestaansrecht ook in deze koopmansstad bewezen, van een
tijdsbestek als door de psalmist bedoeld, kan niet worden ge-
sproken.

En toch. . . de doelstelling van het Genootschap „het wekken
en onderhouden van belangstelling voor de geschiedenis van Rot-
terdam en omgeving" kent geen tijdsbeperking, zodat wij in dit
opzicht althans deze woorden als Lijfspreuk zouden mogen aan-
vaarden.

Het kleine tijdsdeel echter, waarop in dit verslag onze aandacht
in het bijzonder is gericht, het verslagjaar 1958, liggend dus in een
zeer recent verleden, geeft wederom reden tot vreugde en al mag
dan een „gewoon" verenigingsjaar achter ons liggen, de groei van
het Genootschap zet zich onverminderd voort. Ondanks het nor-
male verloop wegens overlijden dan wel vertrek nam het aantal
leden wederom belangrijk toe, zodat op 31 december 1958 1670
leden en 76 donateurs stonden ingeschreven.

Spraken wij in de aanvang van dit verslag van een „gewoon"
verenigingsjaar zulks in tegenstelling tot het jaar 1957, waarin het
tienjarig bestaan van het Genootschap werd gevierd, de belang-
stelling van de zijde van de leden en introducé's was wederom
verheugend groot.

Der gewoonte getrouw worde allereerst vermeld, dat de jaar-
vergadering van het Genootschap plaatsvond op vrijdag 21 febru-
ari 1958 des namiddags te 4.30 uur in de Gemeente-Bibliotheek.
Blijkens de presentielijst waren elf leden ter vergadering aanwezig.

Na opening door de voorzitter werden de notulen van de
jaarvergadering van 27 februari 1957 door de secretaris voorge-
lezen en ongewijzigd goedgekeurd. De jaarverslagen van secretaris
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en penningmeester, alsmede het verslag van de kascommissie,
werden voorgelezen en toegelicht, waarna de vergadering goed-
keuring aan deze stukken hechtte. De voorzitter gaf uiting aan de
erkentelijkheid voor de arbeid door de leden van de oude kascom-
missie verricht in het belang van het Genootschap, waarna de
commissie eervol werd gedechargeerd. Tot leden van de nieuwe
kascommissie werden benoemd de heren G. Chr. van der Eb,
W. B. van der Linden en dr. A. J. Teychiné Stakenburg.

Ingevolge artikel 9 lid 3 der statuten was ditmaal dr. F. K. H.
Kossmann aan de beurt om af te treden. De heer Kossmann, die
zich herkiesbaar had gesteld, werd door de vergadering bij acclama-
tie herkozen. Het bestuur van het Genootschap is thans als volgt
samengesteld: mr. W. F. Lichtenauer, voorzitter; dr. F. K. H.
Kossmann, vice-voorzitter; mr. J. Dutilh Jr., secretaris; mr. J. A.
Lantsheer, penningmeester; mr. H. C. Hazewinkel, J. Nieuwen-
huis, J. E. van der Pot.

Overgaande tot punt 8 der agenda wees de voorzitter erop, dat
de jaarlijkse bijdrage van leden en donateurs tot dusver steeds
ongewijzigd is gebleven. Het verheugde hem namens het bestuur
aan de vergadering te kunnen voorstellen de contributie ook voor
1958 ongewijzigd te laten, t.w. voor leden f 6,— en voor donateurs
f 25,—. Door de vergadering werd aldus besloten.

Bij de rondvraag wees de voorzitter nogmaals op de Rote-
rodamum-reeks, die weer werd uitgebreid, terwijl nieuwe deeltjes
in bewerking zijn, daarbij de hoop uitsprekend, dat de leden hun
belangstelling ook op deze reeks blijven richten.

Nadat bij monde van de heer Van der Eb de erkentelijkheid der
leden tot uiting was gebracht voor de arbeid ook in het afgelopen
jaar door het bestuur verricht, werd de vergadering door de voor-
zitter gesloten.

De reeks bijeenkomsten in het verslagjaar werd geopend met een
voordracht door de heer J. Melles, getiteld „Joachim Franszn.
Oudaan, een veelzijdig Rotterdammer uit de Gouden Eeuw".
Deze bijeenkomst werd gehouden op dinsdag 14 januari in de
Inrichting voor Doofstommen-onderwijs.

Op vrijdag 14 februari werd een gezamenlijk bezoek gebracht
aan een door de Stichting tot Bevordering der Notariële Weten-
schap georganiseerde tentoonstelling van prenten, boeken en
curiosa het notariaat betreffende, welke in het Gemeente-Archief
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was ingericht. Door vriendelijke bemiddeling van de Ring Rotter-
dam van de Broederschap der Notarissen in Nederland werd dit
bezoek mogelijk gemaakt, waarbij door mejuffrouw mr. W. M.
Peletier, conservative van de Stichting, een korte toelichting werd
gegeven.

Dr. H. P. H. Jansen, o.m. docent voor middeleeuwse geschiede-
nis aan de Nutsacademie te Rotterdam, werd bereid gevonden op
21 februari een voordracht te houden over het onderwerp „Rotter-
dam en de Hoekse en Kabeljauwse twisten". Dr. Jansen, die als
mediaevist een bijzondere studie gemaakt heeft van de middeleeuw-
se geschiedenis, belichtte in het bijzonder de rol van onze stad in
de Hoekse en Kabeljauwse twisten, waarnaast hij een algemeen
beeld van de te dien tijde bestaande situatie gaf. Deze bijeenkomst
vond plaats in het Zalen Centrum.

Op donderdag 3 april kwamen de leden van het Genootschap
bijeen in de aula van het Museum Boymans teneinde een voor-
dracht aan te horen van dr. H. J. Jaanus, Ev.-Luthers predikant
te Rotterdam, met als onderwerp „Rotterdam ten tijde van Hugo
de Groot, Pensionaris 1613-1618". Dr. Jaanus, die promoveerde
op een onderwerp uit de oudste geschiedenis van de Protestantse
kerken in Nederland, gaf in het bijzonder aandacht aan de gods-
dienstige gebeurtenissen van die dagen.

Een bezoek werd gebracht op vrijdag 11 april aan een tentoon-
stelling, welke in het Gemeente-Archief werd gehouden omtrent het
eiland Rozenburg. Deze tentoonstelling gaf een beeld van het
ontstaan en de ontwikkeling van dit eiland, dat in verband met de
nieuwe havenplannen zozeer in de belangstelling stond. Een inlei-
ding tot het bezoek werd gegeven door mr. H. C. Hazewinkel.

In samenwerking met de Historische Vereniging voor Zuid-
Holland onder de zinspreuk „Vigilate Deo Confidentes" werd op
zaterdag 19 april een voorjaarsbijeenkomst gehouden in het Histo-
risch Museum. Een tweetal zeer deskundige sprekers was bereid
gevonden enige aspecten van de plaatselijke en gewestelijke ge-
schiedenis van Holland te belichten en het was verheugend, dat
zovelen van de gelegenheid deze belangwekkende voordrachten
aan te horen gebruik maakten. Het dagprogramma was als volgt
samengesteld: 11.00 uur Opening van de bijeenkomst en inleiding
door prof. dr. J. F. Niermeyer (Amsterdam) met als onderwerp
„Factoren in de vorming van Holland"; 12.30 uur Lunch; 14.00
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uur Inleiding door prof. dr. J. Dhondt (Gent) met als onderwerp
„Beschouwingen over plaatselijke geschiedenis"; ca. 15.30 uur
Sluiting van de bijeenkomst. Daar de sprekers zich bereid hadden
verklaard vragen en opmerkingen te beantwoorden, ontstond nog
een levendige gedachtenwisseling. Na afloop van de bijeenkomst
hadden de deelnemers de keuze het Historisch Museum te bezichti-
gen, waarbij de directrice, mejuffrouw P. Beydals, het gezelschap
rondleidde en voorlichtte, dan wel een bezoek te brengen aan het
Gemeente-Archief, alwaar de boven reeds vermelde tentoonstelling
betreffende het eiland Rozenburg werd gehouden. Hier werd door
mr. H. C. Hazewinkel voor een toelichting zorggedragen.

Ter opluistering en afsluiting van de Opbouwdag 1958 werd op
19 mei op initiatief van de Havenvereeniging „Rotterdam" en
onder auspiciën van het Comité „Rotterdam 1960" met medewer-
king van de Rotterdamse Kunststichting en het Historisch Ge-
nootschap „Roterodamum" in de Rotterdamse Schouwburg des
avonds een feestelijk programma gegeven, waarin getracht werd
in het kader van Rotterdams culturele opbouw een aantal facetten
naar voren te brengen, die wezenlijk behoren tot het kunstleven te
dezer stede. Het programma omvatte een openingswoord van mr.
K. P. van der Mandele, de uitvoering van het Concerto Grosso
van Jan Masséus door de Marinierskapel, de opvoering van een
toneelspel in één bedrijf geheten „Huis in Hollands Tuin" van
Ben van Eysselsteijn door „De Maasstadspelers" onder regie van
Gerard Waar en de opvoering van de balletten Annabel Lee en
Petrousjka door Het Nederlands Ballet begeleid door Het Gelders
Orkest. De bijeenkomst werd door de burgemeester van Rotter-
dam, mr. G. E. van Walsum, gesloten. Voor de leden van het
Genootschap met hun introducé's bestond gelegenheid deze avond
bij te wonen.

Op 23 mei werd een bezoek gebracht aan een kleine tentoonstel-
ling van Engelse meubelen, zilver en porselein, die werd ingericht
in het Historisch Museum ter herdenking van de inwijding van
St. Mary's Church, de Anglicaanse kerk te Rotterdam, in 1708.
Mejuffrouw P. Beydals, directrice van het Historisch Museum,
werd bereid gevonden een inleiding tot dit bezoek te houden, ter-
wijl zij ook voor rondleiding zorgdroeg.

De jaarlijkse excursie had ditmaal ten doel een bezoek aan het
Nederlands Leger- en Wapenmuseum „Generaal Hoefer" te Lei-
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den. Na de verwoesting van de Doorwerth is in het oude Pesthuis
weer een schitterende verzameling opgebouwd, alwaar schatten in
historisch, artistiek en militair opzicht zijn bijeengebracht, welke
alle verwachtingen overtreffen en ten onrechte nog zeer onbekend
zijn. Aangezien het wenselijk was de deskundige rondleiding in
niet te grote groepen te doen plaatsvinden, werd de excursie op
twee zaterdagen gehouden, t.w. op 7 en 14 juni. Het vervoer ge-
schiedde per bus, de thee werd gebruikt in de uitspanning „De
Groote Vink" te Voorschoten.

Zoals gebruikelijk, werd de eerste bijeenkomst van het winter-
seizoen op 28 oktober gehouden. Deze vond plaats in de aula van
het Museum Boymans-Van Beuningen. Door dr. R. Reinsma,
onder-directeur van een H.B.S. en leraar geschiedenis te Den Haag,
werd een voordracht gehouden over de visie van Fransen van de
Putte èn van een oud-Indisch ambtenaar op de ontwikkeling van
Java na ca. 1865.

Fransen van de Putte heeft zeer grote betekenis gehad voor het
openbreken van Java voor de particuliere ondernemers. Als kamer-
lid en minister van koloniën heeft hij een stempel gedrukt op de
ontwikkeling van Java. Nauw waren zijn relaties tot Rotterdam;
hij woonde er enige jaren, werd voor onze stad naar de Tweede
Kamer afgevaardigd, en was naar karakter en levenskijk veeleer
Rotterdammer dan Hagenaar, al woonde hij de laatste veertig
jaren van zijn leven in de Hofstad. Het merkwaardige is, dat in
hetzelfde jaar als Van de Putte ook bedoelde ambtenaar, Keuche-
nius, werd geboren. Ook deze was kamerlid en minister van
koloniën. Beiden doorleefden hetzelfde wereldgebeuren; deson-
danks kwamen zij tot een volkomen verschillende visie op de wijze
waarop Java tot ontwikkeling moest worden gebracht. Een groot
aantal belangstellenden woonde deze bijeenkomst bij.

Ter gelegenheid van het feit, dat op 11 november 1918 de wapen-
stilstand tussen Duitsland en de Geassocieerden werd getekend,
werd door dr. J. Verseput, leraar V.H.M.O. en docent nieuwste
geschiedenis aan de Vrije Leergangen te Amsterdam en de Nuts-
academie te Rotterdam, op 11 november in het Zalen Centrum een
voordracht gehouden met als onderwerp „Het einde van de eerste
wereldoorlog en de gevolgen van de gesloten wapenstilstands- en
vredesverdragen voor Rotterdam". Door het tekenen van de
wapenstilstand kwam een einde aan wereldoorlog I, een volkeren-
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strijd, waarvan ook het neutrale Nederland de nadelige gevolgen
had ondervonden. Het sluiten van deze overeenkomst en van de
Vrede van Versailles had grote betekenis en thans, na veertig jaar,
werden daarvan enkele aspecten belicht.

Op vrijdag 12 december werd een bezoek gebracht aan een
tentoonstelling in het Gemeente-Archief onder de titel „Nu en
voor 10 jaar". Deze interessante tentoonstelling gaf vergelijkende
foto's van veel plaatsen in onze stad met een tussentijd van circa
tien jaar en werd ingeleid door ir. J. A. C. Tillema, hoofddirecteur
Gemeentewerken, met een korte voordracht getiteld „Het bereikte
en het onbereikbare".

Ter gelegenheid van de 300-ste verjaring van de sterfdag van
Witte Corneliszn. de With, vice-admiraal van Holland en West-
Friesland - die op 8 november 1658 sneuvelde in de zeeslag in
de Sont - werd te Rotterdam een tweetal bijeenkomsten gehouden,
waarbij ook het Genootschap nauw was betrokken. Op zaterdag
8 november vond in de Grote- of St. Laurenskerk te Rotterdam
een herdenking plaats bij het kortelings geheel gerestaureerde
grafmonument van de vlootvoogd. Op uitnodiging van het Histo-
risch Genootschap „Roterodamum" en Gecommitteerden tot de
zaken der Ned. Hervormde Gemeente te Rotterdam woonden vele
autoriteiten deze plechtigheid bij. Door de voorzitter van het
Genootschap werd een korte herdenkingsrede uitgesproken, waar-
na door voorzitter en secretaris een krans bij het gerestaureerde
grafmonument werd gelegd. Na afloop van de bijeenkomst be-
stond voor de genodigden gelegenheid zich op de hoogte te stellen
van de vorderingen van de restauratie van het kerkgebouw.

De leden van het Genootschap konden op dinsdag 16 december
de opening bijwonen van de herdenkingstentoonstelling „Witte
Cornelisz. de With (1599-1658)", welke werd gehouden in het
Maritiem Museum Prins Hendrik. De tentoonstelling werd ge-
opend door Zijne Excellentie Vice-Admiraal H. H. L. Pröpper,
Commandant Zeemacht, Chef Marinestaf. Na deze officiële ope-
ning werd door mejuffrouw dra. J. B. van Overeem, adjunct-direc-
trice van het museum, een korte toelichting verstrekt en kon de
tentoonstelling worden bezichtigd.

Van de verdere werkzaamheden, welke door het Genootschap
in het verslagjaar werden verricht, moge in het bijzonder nog
worden genoemd de uitbreiding van de Roterodamum-reeks met
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het 14de deeltje, getiteld „100 jaar Rotterdamse Diergaarde" van
de hand van de heer J. M. Pattist. Een 15de deeltje is momenteel
in bewerking. In dit verband geeft het fonds Historische Uitgaven
zonodig steun en dit fonds worde ook op deze plaats in de belang-
stelling van de leden aanbevolen.

De jaarlijkse circulaire, waarin een overzicht van nog verkrijg-
bare boeken handelend over de geschiedenis van Rotterdam wordt
gegeven, werd wederom aan de leden toegezonden. Hiermede ver-
vulde het Genootschap een door velen gewaardeerde taak. Ook
het Rotterdams Jaarboekje, verschijnend onder de auspiciën van
het Genootschap, werd aan alle leden toegezonden. Ook dit jaar
werd hierin een keur van interessante bijdragen opgenomen.

Bijzonder verheugend was het, dat in het jaar 1958 weer een
premieplaat aan de leden kon worden aangeboden. Hiervoor werd
een waardig Rotterdams onderwerp gevonden, dat tevens een
herinnering vormde aan een contact tussen onze stad en een van
de grote gebeurtenissen in de wereldgeschiedenis.

In 1838 en 1839 heeft in onze stad als Consul van Frankrijk
gewoond en gewerkt de beroemde Ferdinand de Lesseps, die later
het Suezkanaal tot stand zou brengen. Deze aanwezigheid van een
groot man heeft hier haar sporen nagelaten. De bekende voorzitter
van de Kamer van Koophandel en Fabrieken, de heer A. Plate,
een van de vooraanstaande mannen uit de jaren van de opkomst
van onze haven, onder meer doordat hij mede-oprichter was van
de Holland-Amerika Lijn, heeft in een door hem in 1915 gehouden
voordracht over de Rotterdamse Waterweg naar zee verband ge-
legd tussen de plannen voor het Suezkanaal en de drang van Rot-
terdam naar de verwezenlijking van de Waterweg. De Lesseps, zo
betoogde de heer Plate, was te Rotterdam geen onbekende en het
is waarschijnlijk dat hij iets van zijn optimisme op zijn tijdelijke
stadgenoten had overgebracht. Zelfs is hij in 1867 hier terugge-
komen om in een openbare vergadering onder auspiciën van de
Kamer van Koophandel en Fabrieken een lezing te houden over
de stand van het grote werk. En toen op 19 november 1869 het
kanaal werd geopend behoorde de toenmalige voorzitter van de
Kamer van Koophandel en Fabrieken, de heer F. J. Plate, vader
van de meergenoemde A. Plate, tot de gasten die dit grootse ogen-
blik hebben medegemaakt.

Het is nu een gelukkige omstandigheid te noemen, dat De Les-



seps in 1839 door zijn landgenoot, de schilder A. Raulin, blijkbaar
een lid van de bekende schildersfamilie van die naam, een aquarel
van het gedeelte van de Boompjes heeft laten maken, waar destijds
het Consulaat van Frankrijk was gevestigd en waar dan ook tot
mei 1940 een gevelsteen aan het verblijf aldaar van De Lesseps
herinnerde. Deze aquarel is nog in het bezit van een nazaat van
Ferdinand, de heer P. de Lesseps. Deze heeft de vriendelijkheid
gehad om het originele kunstwerkje naar Rotterdam te zenden,
waar ons Genootschap een goed geslaagde kopie heeft laten maken
door de Rotterdamse kunstschilder C. J. Kemper. Het is van deze
aquarel dat het Genootschap een reproduktie in de natuurlijke
kleuren heeft doen vervaardigen en het is deze reproduktie die aan
alle leden als premieplaat ter beschikking werd gesteld.

Deze afbeelding geeft een verrassende indruk van de voornaam-
ste kade van Rotterdam in 1839. Men ziet achter zware bomen
een reeks betrekkelijk kleine, over het algemeen oude huizen,
welke stonden op het westelijke uiteinde van de Boompjes tussen
de Terwenakker en de Pottebakkerssteeg. De laatste ziet men nog
juist aan de rechterzijde van de aquarel. Aan het pand A 175 (dit
wil dus zeggen het zoveelste huis uit wijk A) is het wapenschild
van het Consulaat duidelijk bevestigd. Om en nabij die tijd waren
op dit stukje van de Boompjes onder meer ook gevestigd de expe-
diteurs Smith & Co., de cargadoor, expediteur en konvooiloper
A. E. Kuijpers en zijn cargadoorsfirma Kuijpers & Smeer, de heer
W. Smit, kapitein van een Batavierboot, nog enkele andere koop-
lieden en cargadoors, waaronder een koopman uit Frankfurt en
een slijter uit Newcastle, alsmede een aantal eenvoudige personen,
zeelieden, een naaister, een fruitvrouw e.d. Hieruit blijkt wel hoe
gemengd destijds de bevolking woonde. Op de afbeelding is
ook te zien, dat de kade van de Boompjes, in verband met de
ondiepte van de rivier langs de kaden, welke bij de toenmalige
constructie normaal was, niet door de scheepvaart kon worden
gebruikt en deswege door een palissade van het diepe vaarwater
was afgescheiden. Evenwel was voor het Consulaat een steiger
uitgebouwd, waar dus wel kon worden aangelegd. Er zijn daarop
koopmansgoederen opgeslagen. Op deze steiger staat voorts een
vrouw met een emmer en een lange staak, die zich blijkbaar gereed
maakt om uit de rivier water te putten, de rivier, die toen nog
helder en fris was, in tegenstelling tot de toenmalige binnenhavens
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en grachten, welke vóór de uitvoering van het waterproject van
Rose zeer verontreinigd en ongezond water bevatten.

De beschikbaarstelling van deze premieplaat werd mogelijk ge-
maakt door de medewerking van een aantal firma's, welke hetzij
vroeger op de Boompjes gevestigd zijn geweest, hetzij in het bij-
zonder betrokken zijn bij de handelsbetrekkingen tussen Frankrijk
en Nederland.

De zorgen van het Genootschap strekten zich ook dit jaar weer
uit naar de weinige monumenten en gedenkstukken, welke onze
stad nog bezit. In dit verband is het zeer verheugend te mogen
vermelden, dat de gedenkstukken, welke zich bevonden in het
schoolgebouw aan de Witte de Withstraat en waaromtrent wij
reeds schreven in ons vorig jaarverslag, volgens van het gemeente-
bestuur ontvangen bericht op korte termijn in dit gebouw zullen
worden herplaatst.

Voorts is het verheugend dat het herstel van de monumenten in
de Grote Kerk goede vorderingen maakt, zodat, zoals boven-
vermeld, het monument van Witte de With reeds gereed is geko-
men. Ook in deze heeft het Genootschap door zijn initiatief steun
kunnen verlenen.

Zo hebben wij, aan het eind van dit verslag gekomen, wederom
365 dagen „van ouds" overwogen, daarmede een jaar toevoegend
aan de leeftijd van het Genootschap, dat ondanks zijn „oude"
belangstelling zich jong blijft voelen en aldus treden wij de nieuw
toekomst tegemoet, die wij later wederom in de kring onzer histo-
rische belangstelling hopen te betrekken.

Mr. J. DUTILH Jr.,
Secretaris.

Rotterdam, 31 december 1958.
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